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گلی به جمالِ فوتبال ایران!گلی به جمالِ فوتبال ایران!

صالحی هرچه سریع  تر به دادِ 
ارشاد استان برسد؛

تداوم ناکارآمدی ژنِ 
خوب ها در استان البرز!

مدیرعامل شرکت گاز استان قم و اعضای هیأت مدیره این 
شرکت با آیت الله حسینی بوشهری دیدار کردند.

نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر لزوم صرفه 
جویی گفت: مصرف انرژی در کشور ما بعضا با برخی کشورهای 
پرجمعیت برابری می کند و این نشان دهنده این است که هنوز 
فرهنگ مصرف در جامعه ما به درستی تبیین نشده است؛ لذا 
نیاز است نسبت به این نعمت خدادادی و سرمایه ملی تبیین 

صحیح صورت بگیرد.

وی با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب در باب جهاد تبیین 
گفت: یکی از راه های جهاد تبیین، بیان به صورت گفتاری 
است و به اعتقاد من این تبیین گفتاری تأثیر فوق العاده ای در 
سیاست، فرهنگ، اقتصاد و مسائل اجتماعی ما دارد. اگر صرفه 
جویی به درستی تبیین شود، مردم کاملا همراهی خواهند کرد.

امام جمعه قم اظهار داشت: اگر دعوت به صرفه جویی در جامعه 
به درستی بیان شود و مردم از زحماتی که در راه استخراج این 
منابع صورت می گیرد باخبر شوند، مردم ما کاملا با مسئولین 

زحمت کش همراهی خواهند کرد.
وی ابراز داشت: گاهی مشاهده می شود هر آنچه از این منابع 
در کشور استخراج و تولید می شود همگی در کشور خودمان 
مصرف می شود و به صادرات و تولید محصولات دیگر نمی رسد 
که این به هیچ وجه زیبنده کشور نیست. لازم است بخشی از 
برنامه های صدا و سیما به مسئله فرهنگ سازی صرفه جویی 

اختصاص پیدا کند.
استاد حوزه علمیه قم افزود: لازم است بخشی از برنامه های صدا و 

سیما به مسئله فرهنگ سازی صرفه جویی و جهاد تبیین در این 
زمینه اختصاص پیدا کند و کارشناسان این مسائل را تبیین کنند.

شایان ذکر است در ابتدای این دیدار مرتضی خوش لهجه مدیر 
عامل شرکت گاز استان قم ضمن تسلیت اربعین حسینی، 
گزارشی از عملکردها و فعالیت های انجام شده این شرکت 
انجام شده  از کارهای مهم  را بیان کرد. یکی  در استان قم 
فعالیت های فرهنگی در جهت اصلاح الگوی مصرف شهروندان 

بود که باعث کاهش 10 درصدی مصرف گاز در استان شد.

لزوم تبیین فرهنگ صرفه  جویی؛ فرهنگ مصرف در جامعۀ ما هوز بدرستی تبیین نشده است
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آب  های زیرزمینی و خطر بزرگ

منابع آب زیرزمینی با تامین حدود سی و شش درصد از 
آب آشامیدنی و حدود چهل و دو درصد از آب مورد نیاز 
در سطح جهان  آب شیرین  کلیدی  منبع  کشاورزی، یک 
هستند. به طور طبیعی، آب های زیرزمینی به تنوع و تغییر 
در شرایط آب و هوایی حساس هستند. به عنوان مثال، 
افزایش تبخیر به دلیل آب و هوای گرم باعث کاهش تغذیه 
مجدد آب های زیرزمینی می شود، که این امر به سیمای 
چشم انداز مانند پوشش گیاهی و خصوصیات خاک نیز 
حساس است. به موازات این امر در دسترس بودن آب های 
زیرزمینی تحت تاثیر برداشت آب برای فعالیت های مختلف 
اقتصادی و اجتماعی انسان نیز است. از طرفی میزان مصرف 
ذخایر آب های زیرزمینی در سال های اخیر به دلیل افزایش 
روزافزون جمعیت جهانی و مصرف سرانه آب به میزان قابل 

توجهی افزایش یافته است.

از طرفی ذخایر اکسیژن محلول در منابع آبی در سراسر جهان 
به سرعت در حال کاهش است؛ دانشمندان می گویند که این 
موضوع یکی از بزرگترین خطراتی است که حیات در زمین 
راه تهدید می کند. غلظت اکسیژن محلول در آب به دلایلی 
کاهش می یابد؛ به عنوان مثال، آب های گرم تر نمی توانند 
اکسیژن محلول زیادی را در خود نگه دارند و با ادامه انتشار 
گازهای گلخانه ای که دمای هوا و آب را بالاتر از میانگین 
کمتر  سطحی  آب های  می دهد،  افزایش  خود  بلندمدت 
می توانند این عنصر حیاتی را حفظ کنند. این موضوع لزوم 
مطالعه همگانی درخصوص خطر بزرگی که در کمین آدمیان 
است را ضروری کرده و وظیفه رسانه ملی و سایر رسانه های 

دیداری و شنیداری را سنگین کرده است.

ارتش روسیه به پهپاد 

سیبری مجهز شد

نیروهای روسیه در منطقه »خرسون« )Kherson( منطقه واقع 
در جنوب شرق اوکراین تحت کنترل قوای روس، مجهز به 
پهپادهای جدیدی موسوم به »پهپادهای سیبری« شدند که 

قابلیت حمل ۲ پرتابه ۸۲میلی متری را دارند.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از خبرگزاری روسی »تاس« با 
انتشار این خبر افزود: قوای روس در خرسون، سرگرم آزمایش 
قابلیت های پهپاد سیبری هستند که با مهندسی بومی طراحی 
پرتابه  توانایی حمل ۲  پهپادها  این  است.  و ساخته شده 

۸۲میلی متری را دارند.

تاس افزود: نیروهای ارتش روسیه در جریان عملیات ویژه 
نظامی در اوکراین، با مهندسان و طراحان این نوع از پهپادها 
برای آنکه نیازهای جنگی در مناطق عملیاتی را برآورده سازد در 
ارتباط بوده واکنون به سطح بالاتر و پیشرفته تری از این نوع 

پهپادها دست یافته اند.

این گزارش حاکی است، پهپاد سیبری با مهندسی بومی قادر 
است تا شعاع ۱۰ کیلومتر به پرواز در آید. دوربین نصب شده 
بر روی این پهپاد هم می تواند فعالیت نیروهای دشمن را تا 

فاصله ۳۰ کیلومتری رصد کند.

تاس افزود که به گفته قوای روسی حاضر در منطقه، قابلیت 
این نوع از پهپادها می تواند به مکان هایی چون انبار مهمات 

دشمن خسارات سنگینی وارد کند.

یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید عقوب 

شیخی فتیده« که
 10 شهریور 65 به مقام 

شامخ شهادت نائل 
گشت، گرامی باد

کانسالت  بلومبرگ/مورنینگ  خبری  پایگاه  نظرسنجی 
سراسر  در  که   )Bloomberg News/ Morning Consult(
ایالت های کلیدی پس از برگزاری اخیر نشست کنوانسیون 
ملی دموکرات ها انجام شد، نشان داد که هریس از ترامپ 
در مسائل کلیدی اقتصادی جلوتر است و توانسته خود 
را به عنوان قابل اعتمادتر از رقیب جمهوری خواهش در 

محافظت از آزادی های شخصی نشان دهد.
نظرسنجی  این  اساس  بر  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
مشخص شد که کامالا هریس کاندیدای دموکرات ها در 
انتخابات ریاست جمهوری ۵ نوامبر ۲۰۲۴، موفق شده تا ۲ 
درصد در میان رای دهندگان در ۷ ایالت کلیدی از دونالد 

ترامپ، کاندیدای جمهوری خواهان جلوتر باشد.
برخلاف جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، هریس فرصت های 
جدیدی را برای پیروزی در کالج انتخاباتی ایالت های جنوبی 

و کلیدی این کشور مانند جورجیا و نوادا دارد.
این نظرسنجی نشان می دهد، از زمانی که هریس در صدر 

جدول قرار گرفته، برداشت رای دهندگان ایالت های کلیدی 
از اقتصاد به  طور چشمگیری بهبود نیافته است. اکثر رای 
دهندگان همچنان می گویند که در دوران ترامپ وضعیت 

بهتری داشتند.
همچنین مشخص شد که میزان اعتماد به هریس در میان 
رای دهندگان در ایالت های کلیدی درباره حفاظت از آزادی 

شخصی پنج درصد بیش از ترامپ است.
این نظرسنجی در بازه زمانی ۲۳ تا ۲۷ اوت و از ۴۹۶۲ رای 

دهنده انجام شده است.
این نظرسنجی همچنین نشان داد که ۸۴ درصد از حامیان 
هریس می گویند که انتظار دارند او برنده شود، در حالی که 
۷۹ درصد از رای دهندگان ترامپ همین را برای نامزد خود 

پیش بینی می کنند.
اکثر نظرسنجی ها  یا  ادعا کرده که در همه  بارها  ترامپ 
پیشتاز است، حتی با وجود تغییر در نظرسنجی های ملی 
این نظر را می دهد. اما کارازار انتخاباتی او به طور فزاینده ای 
استدلال می کند که نظرسنجی ها در گذشته درباره ترامپ 

اشتباه کرده اند و دوباره هم اشتباه خواهند کرد.

مشخص  کانسالت  بلومبرگ/مورنینگ  نظرسنجی  در 
ایالت های کلیدی  رای دهندگان  از  شد حدود ۳۰ درصد 
می گویند که انتخاب » تیم والتس« فرماندار مینه سوتا 
از سوی هریس به عنوان معاونش، باعث شد تا احتمال 
بیشتری برای رای دادن به او فراهم شود، در حالی که تنها 
۲۳ درصد از رای دهندگان این ایالت ها اعلام کردند که 
انتخاب سناتور »جی.دی ونس« توسط ترامپ به عنوان 

معاونش باعث می شود تا آن  ها به ترامپ رای بدهند.
زیاد  احتمال  به  آمریکا  کلیدی  ایالت های  دهندگان  رای 
از  از نظر ذهنی مناسب تر، صادقتر و دلسوزتر  را  والتس 

ونس می دانند.

در ایالت  های کلیدی؛

هریس از ترامپ پیشی گرفت

رویداد

خبرگزاری فرانسه گزارش داد: دولت آلمان امروز جمعه )نهم شهریورماه( نخستین گروه از پناهجویان افغان را از این کشور اخراج و به 
افغانستان بازگردانده است. در حالی دولت آلمان امروز نخستین گروه از افغان ها را به موطن شان باز گرداند که حکومت سرپرست طالبان در 
افغانستان در ماه اوت ۲۰۲۱ میلادی )مرداد ۱۴۰۰( برای بار دوم قدرت را در افغانستان به دست گرفتند. نشریه آلمانی »اشپیگل« به نقل از 
مقامات امنیتی )آلمان( اعلام کرد که یک فروند هواپیمای چارتر خطوط هوایی قطر با ۲۸ تبعه افغان، فرودگاه »لایپزیک« )Leipzig( آلمان 
را به مقصد کابل ترک کرد.»اشتفان هبرشتریت« سخنگوی دولت آلمان در بیانیه ای در این باره گفت: این عده، افغان های بودند که مرتکب 
رفتارهای مجرمانه شده و به هیچ عنوان حق ماندن در آلمان را نداشتند و علیه آن  ها حکم اخراج و بازگرداندن به کشورشان صادر شده بود.

آلمان اولین گروه از افغان ها را اخراج کرد

شهر ما خانۀ ما)5(

بین  الملل

پوتین با امضای حکمی نشان »سنت اندرو« که بالاترین 
نشان روسیه است را به همتای بلاروسی خود، الکساندر 

لوکاشنکو که روز گذشته 70 ساله می شود، اعطا کرد.
خود  وبسایت  در  کرملین  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
اعلام کرد: »الکساندر لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس 
به دلیل دستاوردهای برجسته در توسعه روابط متحدان 
و شراکت استراتژیک بین روسیه و بلاروس و همچنین 
برای تقویت روابط دوستانه بین مردم 2 کشور این نشان 

را دریافت کرد«.
در وبسایت کرملین همچنین آمده است: »اعطای این 
نشان همچنین بر مشارکت شخصی اصلی لوکاشنکو در 

ایجاد و عملکرد موثر دولت اتحادیه تاکید شد«.

به نقل از خبرگزاری تاس، ولادیمیر پوتین رئیس جمهور 
روسیه نیز در تلگرام خود نوشت، روابط دوستانه و خوب 

با لوکاشنکو امتحان خود را پس داده است.
وی ادامه داد: »مطمئن هستم که ما تمام تلاش خود 
را برای تقویت همکاری مثمر ثمر بین روسیه و بلاروس 

ادامه خواهیم داد«.
دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین نیز خاطرنشان کرد 
از  که روسای جمهوری روسیه و بلاروس در حفاظت 
منافع کشورهای خود برتری دارند و این به آن  ها امکان 

می دهد از منافع کشور اتحادیه نیز محافظت کنند.

ترامپ در جریان سخنرانی در ویسکانسین گفت، بزرگترین 
چالش برای آمریکا و جامعه بین الملل، جلوگیری از یک 

جنگ هسته ای در آینده ای نزدیک است.
دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا و کاندیدای 
جمهوری خواهان در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ 
این کشور گفت: »به عقیده من، بزرگترین مشکل برای 
کشور ما و همچنین برای جهان، تسلیحات هسته ای 

هستند«.
ویرانگر  نیرویی  تسلیحات،  »این  کرد:  خاطرنشان  وی 
هستند و چیزی هستند که کسی تا به حال ندیده است. 
ما باید مطمئن شویم که هرگز از چنین تسلیحاتی استفاده 

نشود«.
به نقل از پایگاه خبری UNI، ترامپ در ادامه سخنرانی خود 
در ویسکانسین گفت، می تواند به ثبات در سراسر جهان به 

وسیله حفظ راه ها و خطوط ارتباطی کمک کند و ادامه داد: 
»من می توانم با تماس های تلفنی این کار را انجام دهم«.

رئیس جمهور سابق ایالات متحده همچنین یادآور شد که 
این کشور و روسیه بزرگترین قدرت های هسته ای جهان 
هستند اما انتظار دارد که چین نیز در پنج سال آینده با 
ایجاد زرادخانه هسته ای به جمع آمریکا و روسیه ملحق 

شود.

وزارت دفاع جزیره تایوان در برآورد سالانه خود مدعی شد 
که چین به علت نداشتن تجیهزات لازم، فاقد توانایی لازم 
برای انجام یک حمله همه جانبه به این جزیره بوده و از 
گزینه های دیگری برای تهدید آن همچون توسعه تسلیحات 
پیشرفته، کنترل کشتی های باری خارجی و عملیات مشترک 
نظامی پیرامون تایوان استفاده خواهد کرد. به گزارش »دنیای 
هوادار«، خبرگزاری رویترز با انتشار این خبر افزود: وزارت دفاع 

تایوان امروز جمعه )نهم شهریور( در گزارش ارزیابی سالانه 
خود درباره تهدید چین به مجلس که نسخه ای از آن نیز به 
رویت این خبرگزاری رسید، آورده است که پکن به تقویت 
توانایی ها خود همچون برگزاری عملیات فرماندهی مشترک 
ادامه می دهد. رویترز در ادامه گزارش داد: وزارت دفاع جزیره 
تایوان در ارزیابی سالانه خود از تهدید چین نوشته است که 
پکن فاقد توانایی برای یک حمله همه جانبه به تایوان بوده 

و تجهیزات لازم را دراین زمینه ندارد اما از دیگر گزینه های 
برای تهدید استفاده می کند، مانند بازرسی کشتی های باری 
خارجی. وزارت دفاع جزیره تایوان در ادامه ارزیابی سالانه 
خود می افزاید: اما چین در حالی که تاکتیک های جدید 
را امتحان می کند به سرعت تسلیحات جدید خود را مانند 
بمب افکن های »اچ-H( »20-20( ، موشک های مافوق صوت 

و کلاهک های اتمی را توسعه می دهد.

پوتین بالاترین نشان روسیه را به لوکاشنکو اعطا کرد

»ترامپ«: تسلیحات اتمی بزرگترین تهدید برای جهان است

»تایوان« مدعی شد؛چین، فاقد تجهیزات لازم برای حملۀ همه جانبه

حسن صانعی  پور

ایراندخت آذرشکیب
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مدیریت ناکارآمد در اداره کل ارشاد استان البرز به یکی 
استان  هنر  و  فرهنگ  حوزه  در  جدی  چالش های  از 
البرز تبدیل شده است. این موضوع نه تنها بر کیفیت 
فعالیت های فرهنگی تأثیر منفی گذاشته، بلکه دل های 
هنرمندان و فعالان فرهنگ را آزرده کرده، پس اساسا چه 
اصراری به مدیریت دارید در حالی که درکی از مشکلات 

فرهنگی استان و توان حل آن را ندارید؟
جناب درکتانیان؛ قریب به ۴ ماه در این جایگاه تکیه 
زده ای، انتصابی که خالی از حاشیه  نبوده نداشته  ای و 
شاید تنها عده ای اندک چراییِ حضور حضرتعالی را در این 

جایگاه بدانند، ولیکن قصد پرداختن به این موضوع 
را نداریم. نپرداختن به نحوه حضور درکتانیان به 
عنوان »سرپرست«ِ فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
بی  شمار،  حواشی  بر  پوشی  بر چشم  دلیلی  البرز 

دل زدگی اهالی رسانه و هنر نسبت به 
این اداره و منفعل ماندن امور جاری 

نخواهد شد.
این وضعیتِ رسانه است و وضعیت 
که  هم  را  استان  هنرِ  و  فرهنگ 
است.  بهتر  نگوییم  هیچ  دیگر 
تعداد جلسات بدون خروجی در 
آن اداره سر به فلک کشیده که 

در عمل دردی از مشکلات فرهنگی و هنری 
استان حل نکرده است. هرچند بعید است 
گوش شنوایی برای انتقاد به نحوه مدیریت 
و عملکرد سرپرست نورچشمی وجود داشته 
حضور  با  امیدواریم  اما  باشد، 
صالحی در مسند وزارت ارشاد 
و  توانمندان  حضور  شاهد 
در  مردم  واقعی  خادمان 

استان البرز باشیم.

سردار »حمید هداوند« -فرمانده انتظامی البزز- اعلام کرد: سارق مسلح فراری که  سال  گذشته در یکی از استان های همجوار با 

استفاده از لباس پلیس اقدام به سرقت  مسلحانه کرده بود، در شهرستان فردیس این استان شناسایی و دستگیر شد. مهرماه 

سال گذشته در یکی از استان های همجوار، یک نفر سارق با استفاده از لباس پلیس اقدام به سرقت مسلحانه از شهروندان نمود 

و به محض مشاهده خودرو گشت پلیس به سمت مأموران انتظامی تیراندازی و بلافاصله از محل متواری شد. با توجه به 

حساسیت موضوع، دستگیری سارق فراری در دستور کار مأموران انتظامی سراسر کشور قرار داشت که مأموران پلیس اطلاعات 

و امنیت عمومی شهرستان فردیس پس از گذشت چند ماه از موضوع، موفق به رد زنی متهم فراری در این شهرستان شدند.

دستگیری سارق مسلح فراری در فردیس

در شهر

صالحی هرچه سریع  تر به دادِ ارشاد استان برسد؛

تداوم ناکارآمدی ژنِ خوب ها در استان البرز!

از »البرز« چه  خبر؟

 

 

وفاق اجتماعی،

 پایه و اساس توسعه 

از  که  است  اساسی  موضوعات  از  یکی  اجتماعی  وفاق 
است.  بوده  شناختی  جامعه  مطالعات  توجه  مورد  دیرباز 
وفاق اجتماعی گرچه موضوعی دیرینه است لکن با توجه 
به تحولات جهان معاصر بار دیگر لزوم توجه به آن بیشتر 
زمان  های مختلف،  د ر  اجتماعی  وفاق  احساس می شود. 
تعاون،  قابلیت  رشد ،  و  شکوفایی  د وران  یا  بحران  شرایط 
همکاری و نظم شهروند ان را افزایش می د هد  و از این طریق 
د ر شکل بخشید ن به عملکرد های مثبت ایفای نقش می کند . 
به  منجر  می تواند   اجتماعی  وفاق  ملی،  توسعه  د ر مسیر 
افزایش محتوای مشارکت مرد م د ر نهاد های اجتماعی شود  
و راه را برای اصلاحات اجتماعی د ر جامعه هموار کند  و از 
احتمال مخاصمات د اخلی بکاهد . لذا با توجه به تأثیر وفاق 
اجتماعی د ر توسعه جوامع و اینکه وفاق، پایه و اساس هر 
نوع برنامه ریزی و سیاست گذاری د ر جامعه محسوب می شود ، 
شناخت آن می تواند  کمک شایانی برای امر توسعه باشد . از 
سوی د یگر، اصلی ترین هد ف همه نظام  های سیاسی، تلاش 
برای یکپارچه ساختن گروه  های اجتماعی است؛ این امر به 
عصر حاضر اختصاص ند ارد  و همواره برای همه رهبران و 
اند یشمند ان امور اجتماعی مسلم بود ه که هر چه گروه  های 
اجتماعی از همگونی د ر اهد اف و جهت گیری  ها و د غد غه های 
مهم اعتقاد ی و اجتماعی برخورد ار باشند ، به همان میزان هم 
زمینه ایجاد  وفاق و همبستگی همگانی فراهم خواهد  شد . 
بنابراین همانگونه که وفاق و همبستگی اجتماعی د ر ایجاد  
نظم و توسعه ملی نقش مهمی را ایفا می کند  این عنصر، 
جهت ایجاد  نظم و توسعه و پیشرفت یک منطقه یا شهر 
نیز پد ید ه ای ضروری به نظر می رسد . سخن پایانی؛ وفاق 
و انسجام، پایه و اساس زندگی اجتماعی است و یکی از 
نیاز های بنیادین جوامع انسانی محسوب می شود. عوامل 
مهمی همچون اهداف مشترک، مشارکت اجتماعی، دین و 
مراسمات مذهبی و دوری کارگزاران از مفاسد، در تحقق و 
تقویت وفاق اجتماعی تاثیرگذار هستند. همچنین حاکمیتِ 
آراء  و تحمل شنیدن  دینی  در حکومت  رهبر  دین، وجود 
گوناگون از جمله مهم ترین لازمه های تحقق وفاق اجتماعی 
به شمار می روند. از جمله پیامدهای مهم وفاق اجتماعی 
می توان به مواردی همچون تقویت معنویت و اخلاق، حفظ 

استقلال و عزت و برقراری نظم اشاره کرد.

»مدیرکل آموزش و پرورش« خبر داد؛

افزایش تراکم دانش  آموزان با 

مهاجرت  های بی  رویه

مدیرکل آموزش و پرورش استان البرز اعلام کرد: مهاجرت های 
بی رویه تراکم جمعیت دانش آموزی را در کلاس های درس 

این استان بالا برده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، علی حجرگشت روز گذشته در 
محمدشهر،  فردیس،  افزود:  خبرنگاران،  با  خبری  نشست 
کمالشهر، شهر جدید مهستان از جمله مناطق با تراکم بالای 

دانش آموزی استان البرز هستند.
مدیرکل آموزش و پرورش البرز گفت: در دولت سیزدهم ۹۷ 
پروژه آموزشی و ورزشی به مدارس استان اضافه شد و ۶۶ 

مدرسه در حال ساخت است.
وی تلاش خیرین و استاندار البرز را در راستای نهضت مدرسه 
سازی قابل تقدیر دانست و افزود: هدفگذاری ما این است که 

۵۰ درصد دانش آموزان متوسطه مهارتی باشند.
حجرگشت، میانگین کشوری حضور دانش آموزان در هنرستان 
ها را ۳۹ درصد اعلام کرد و گفت: ۴۳ درصد دانش آموزان البرز 

در هنرستان مشغول به تحصیل هستند.
وی از اختصاص ۷۳۰ میلیارد ریال تجهیزات هنرستانی به 
مدارس خبر داد و اضافه کرد: با ظرفیت خیرین در مناطق کم 

برخوردار کلاس کنکور رایگان برگزار شد.

ذره  بین

نماینده ولی فقیه در استان البرز و امام جمعه کرج با 
گرامیداشت فرا رسیدن سالروز شهادت رئیسعلی دلواری و 
روز مبارزه با استعمار انگلیس گفت: به برکت رشادت های 
دلاورمردان ایران زمین، امروز دشمنان اسلام در برابر اقتدار 
و صلابت ملت قهرمان این سرزمین در ترس و هراس به 

سر می برند.
مهدی  سیدمحمد  الله  آیت  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
حسینی همدانی در خطبه های این هفته نماز جمعه کرج 
افزود: ملتی که به آموزه های قرآن عظیم ، خودباوری و 

استحکام درونی متکی است هیچ ترسی از دشمنان ندارد.
وی ادامه داد: این ملت دارای صلابت بوده و بین افراد 
جامعه آن رابطه محبت برقرار است یعنی امت واحده است.
آیت الله حسینی همدانی با اشاره به سوره مبارکه مومنون 
گفت: طبق آموزه های قرآنی، امت دین باور از امکانات 
فراوان کفار ترسی ندارد و نه ظلم می کند و نه زیربار ظلم 

می رود.
وی خطاب به دشمنان ملت ایران اظهار کرد: اگر خطایی 
از شما علیه این ملت سربزند به سزای اعمال خود خواهید 

رسید و پاسخ محکم را دریافت خواهید کرد.
آیت الله حسینی همدانی یادآور شد: یکی از مصادیق روحیه 
خدامحوری شهید رئیسعلی دلواری بود که روز شهادت وی 

به نام روز مبارزه با استعمار انگلیس نام گرفته است.
وی ادامه داد: این شهید والامقام بدون ترس از امکانات 
دشمن با تبعیت از فتوای علمای دین حماسه ای ماندگار 
در تاریخ پدید آورد و نماد مقاومت ، شهادت و استعمار 

ستیزی شد.
آیت الله حسینی همدانی گفت : امروز ایران اسلامی دارای 
هزاران رئیسعلی دلواری است و اگر رئیسعلی دلواری ها 

)شهدای دفاع مقدس و مدافع حرم (در غربت به شهادت 
نمی رسیدند امروز ملت ایران به این عظمت نمی رسید.

وی تاکید کرد: رئیسعلی دلواری های امروز ایران اسلامی 
بر تن دشمنان اسلام لرزه انداخته اند؛ نباید از امکانات و 
تجهیزات دشمن خوف داشت ضمن آنکه باید خود را به 

امکانات نوین مجهز کنیم.
توجه به هوش مصنوعی

نماینده ولی فقیه در استان البرز با اشاره به بیانات اخیر رهبر 
معظم انقلاب در نشست با هیات دولت بیان کرد: همانطور 
که معظم له فرمودند باید مقوله هوش مصنوعی در کشور 

مورد توجه ویژه قرار گیرد.
آیت الله حسینی همدانی اظهار کرد: باید به گونه ای عمل 
کنیم که ایران جزو ۱۰ کشور برتر دنیا در هوش مصنوعی 

قرار گیرد.
وی تاکید کرد: با توجه به اینکه در مسیر شکل گیری 
تمدن اسلامی هستیم باید بر علوم شناختی تسلط یابیم 
و توانمندی لازم در سایبری به دست بیاوریم ؛ در هوش 

مصنوعی نیازمند اقدام فوری هستیم.
نماینده ولی فقیه در استان البرز اظهار کرد: باید هیات دولت 
به بیانات مهم و کارگشای حضرت رهبر معظم انقلاب توجه 
ویژه کنند و چارچوب حرکت و اولویت ها به سمت عملیاتی 

شدن فرامین رهبری باشد.
امام جمعه کرج گفت: بحث عدالت و فرزندآوری از تاکیدات 

رهبر معظم انقلاب است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی توجه به قانونمداری و عمل به قانون را از مهم  ترین 
موضوعاتی برشمرد که رهبر معظم انقلاب برآن تاکیدکردند.

پرهیز از مباحث انحرافی
نماینده ولی فقیه در استان البرز بر پرهیز از بیان مباحث 

انحرافی در جامعه اسلامی تاکید کرد و گفت: بیان مباحثی 
مانند تندرو و میانه رو توسط برخی افراد از موضوعات 

مهمی است که باید به آن توجه ویژه شود.
وی اظهار کرد: برخی با به کار بردن عبارت تندرو انقلابیون 
را مورد هجمه قرار می دهند که باید مراقب چنین رفتارها 

و گفتارهایی بود.
آیت الله حسینی همدانی گفت: برخی لفظ میانه رو را 
برای کسانی به کار می برند که تسلیم می شوند در حالیکه 
میانه یعنی راه مستقیم و مقابل راه کج قرار دارد؛ اگر 
کسی از راه میانه منحرف شود یعنی در مسیر کج قرار 

گرفته است.
وی افزود: انقلابیون و کسانی که دنبال حاکمیت ارزش ها 
و آرمان های انقلابی و اسلامی هستند در مسیر و جاده 

مستقیم حرکت می کنند.

»امام جمعه کرج« تأکید کرد؛ هراسِ دشمنان از صلابت ملت ایران

مجلس  در  فردیس  و  اشتهارد  کرج،  مردم  نماینده 
شورای اسلامی با اعلام اینکه اجازه نخواهیم داد این 
کارخانه به سمت تعطیلی پیش رود گفت: ضایعات در 

این کارخانه باید به حداقل رسانده شود.
علیرضا  ایرنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
عباسی روز گذشته در بازدید از کارخانه قند کرج افزود: 

باید در کارخانه  قند کرج نیز به شکلی برنامه ریزی کرد 
که بهره وری را افزایش داد.

مجلس  در  اشتهارد  و  فردیس  کرج،  مردم  نماینده 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه برای افزایش مشارکت 
مردم در زمینه تولید ملی باید تسهیل گیری کرده و 
گفت:  کنیم،  جلوگیری  تولید  پای  پیش  موانع  از 

تورم با تولید قابل کنترل است؛ اگر عرضه مناسب و 
کافی داشته باشیم، قطعا تورم های موجود نیز کنترل 

می شود.
وی ادامه داد: برای کسب استقلال در میان تحریم ها 
باید تلاش کنیم. با خنثی کردن تحریم ها باید دشمن 

را از اعمال این تحریم ها ناامید کنیم.

»نمایندۀ مجلس«: ضایعات کارخانه قند کرج به حدأقل برسد

سارا نصرتی

محمد نیک  آئین
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با اعلام »وزیر بهداشت«؛

۵ همت نقدینگی به حوزۀ

 دارو واریز شد

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به مشکل 
نقدینگی حوزه دارو از تزریق پنج همت )پنج هزار میلیارد 

تومان( اعتبار به صنعت داروسازی کشور خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از انجمن علمی داروسازان 
ایران، محمدرضا ظفرقندی روز گذشته در همایش سالیانه 
انجمن علمی داروسازان ایران در هتل المپیک تهران، اظهار 
داشت: با توجه به مشکلاتی که در زمینه منابع مالی حوزه 
سلامت وجود دارد، اجازه گرفتیم از صندوق ذخیره ارزی، 

رقمی را برداشت کنیم.

وی با تاکید بر اینکه وزارت بهداشت باید بتواند مشکلات 
خود را حل کند، تصریح کرد: نباید وارد مشکلات سازمان 
برنامه و بودجه شویم بلکه باید بتوانیم مشکلات خودمان 

را حل کنیم.

وزیر بهداشت با اشاره به مشکل نقدینگی حوزه دارو گفت: 
در گام نخست توانستیم پنج هزار میلیارد تومان نقدینگی 

به حوزه دارو تزریق کنیم.

»مدیرعامل صندوق ملی محیط زیست« 

خبر داد؛

اصلاح انضباط مالی در فرآیند 

تسهیلات صندوق ملی

مدیرعامل صندوق ملی محیط زیست گفت: در پی اجرای انضباط 
مالی - اداری در صندوق ملی محیط زیست، اصلاح فرایندهای 
شیوه تامین مالی و پرداخت تسهیلات را از طریق کمیته های 

تخصصی در دستور کار قرار گرفته است.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از صندوق ملی محیط زیست، 
علی عبدی زاده روز گذشته در بازدید از طرح محیط زیستی یک 
شرکت فعال در حوزه دامداری افزود: بازدید میدانی از طرح هایی 
که پیش از این تسهیلات دریافت کرده اند ما را به شناخت دقیقی 
از آسیب ها می رساند تا در ادامه برای متقاضیان طرح های جدید 
با احصای مشکلات احتمالی، ضمن راستی آزمایی گزارش های 
دریافتی به شناخت درستی از پیشرفت کار برای پرداخت کامل 

تسهیلات برسیم.

مدیرعامل صندوق ملی محیط زیست تصریح کرد: نظارت بر 
پرداخت تسهیلات در چند مرحله انجام می شود و با سخت گیری و 
دقتی که در مجموعه صندوق اتفاق می افتد تاکنون شاخص های 
عملکردی طرح های متقاضیان آسیب شناسی و احصا شده است.

را  اقتصادی  و  مالی  بخش  آسیب های  داد:  ادامه  عبدی زاده 
شناسایی و رفع کردیم و در پی رفع مشکلات بخش فنی – محیط 
زیستی هستیم تا این موضوع را با ریاست سازمان محیط زیست 
در میان بگذاریم و به یک نقطه نظر مشترک برای رفع آن برسیم.

مدیرعامل صندوق ملی محیط زیست گفت: برای ما بازدیدهای 
میدانی، مصداق »به حساب خود برسید پیش از آنکه به حساب 
شما برسند« می باشد و با این رویکرد استمرار بازدید از طرح های 
محیط زیستی که متقاضی دریافت تسهیلات از ما هستند پرقدرت 

ادامه خواهد داشت.

پرستاران به وضعیت شغلی و درآمدی خود اعتراض هایی 
داشته اند که بسیاری از این مشکلات صنفی و عمده آن  ها 
مربوط به حقوق و اضافه کاری می شود. مسائلی که حل 
نشده و بر دوش آن ها سنگینی می کند. اکنون مطالبه آن ها 
قشر  این  دیرینه  که مشکلات  است  این  جدید  دولت  از 
زحمتکش و دلسوز به خوبی شناسایی و راه حل مناسبی 

برای آن ارائه شود.
و  مانده  ثابت  تقریبا  در طول سال ها  پرستاران  مشکلات 
آن قدر انباشته شده که به نوعی رسوب گرفته است. از طرفی 
مسئولان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در طول 
سال ها و دوره های مختلف نتوانسته اند فرمول های مناسبی 
برای پیشگیری از این مشکلات طراحی کرده یا مرهمی بر 

درد پرستاران بگذارند.
انباشت این مشکلات منجر به کاهش رضایت شغلی، تغییر 
شغل و حتی در مواردی دست کشیدن از شغل پرستاری شده 
است. از طرفی برخی پرستاران هم ترجیح می دهند مهاجرت 
کرده و در کشورهای دیگر به شغل پرستاری ادامه بدهند. 
این در شرایطی است که به گفته مسئولان و صاحب نظران 
در حوزه پرستاری، کمبود پرستار یک مشکل جهانی است و 
فقط محدود به کشور ما نمی شود و در نتیجه سایر کشورها از 

نیروی کار آموزش دیده استقبال می کنند.
مواجهه ظفرقندی با مشکلات پرستاران

دو مشکل کمبود دارو و وضعیت پرستاران در کنار سایر 
مشکلات موجود در نظام سلامت، مسیر سختی را برای وزیر 

بهداشت ساخته است. 
محمد رضا ظفرقندی »وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی« 
در همان روز اول حضور در ساختمان وزارت بهداشت گفت: 
اولین اقدام ما حل فوری مشکلات در حوزه دارو و مطالبات 
پرستاران است که در این زمینه هماهنگی های لازم با سازمان 

برنامه و بودجه در دستور کار قرار دارد.
شورای  اعضای  با  دیدار  در  نیز  شهریور ۱۴۰۳   ۶ روز  وی 
عالی نظام پرستاری بیان کرد: بعد از ابلاغ بودجه پرداخت 
مطالبات پرستاران، معاون توسعه وزارت بهداشت به روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی اعلام کرده که این بودجه صرفا 
برای پرداخت معوقات پرستاران است و نباید در محل دیگری 
مانده  باقی  برای  بودجه  تامین  بعدی،  قدم  شود.  هزینه 

معوقات است که باید در سازمان برنامه و بودجه حل شود.
دکتر پزشکیان، معاون اول و معاون اجرایی رئیس جمهور 
نیز پیگیر مطالبات پرستاران هستند و ۱۰۰ درصد از حقوق 
سازمان  به  دلیل  همین  به  می  کنند؛  حمایت  پرستاران 
برنامه و بودجه دستور داده که باید هرچه سریع تر مشکلات 

پرستاران حل شود.
ظفرقندی گفت: بخش دیگری از مطالبات پرستاران مانند 
برداشتن مالیات در اختیار وزارت بهداشت یا حتی دولت 
نیست و نیازمند مصوبه مجلس است. در زمینه حمایت 
از معیشت جامعه سلامت نیز در کنار پرستاران هستیم و 
آماده ایم با همکاری سازمان نظام پرستاری، این موارد را 

پیگیری کنیم.
وزیر بهداشت به حفظ شان و جایگاه پرستاران نیز اشاره کرد 
و افزود: بخش مهمی از مطالبات پرستاران، حفظ شان و 
جایگان پرستاران است؛ اعتقاد داریم پرستاران جایگاه والایی 

دارند و باید به صورت ویژه دیده شوند.
وی گفت: آن  ها می توانند مطالبات قانونی خود را پیگیری 

کنند، ما هم در وزارت بهداشت کاملاً در کنار پرستاران هستیم 
و هیچ رویکرد تقابلی وجود ندارد. اگر پرستاران از وضعیت 
خود رضایت نداشته باشند، بیماران هم از خدمات مراکز 
درمانی رضایت نخواهند داشت، بنابراین باید تلاش کنیم که 
مهمترین هدف خود که رضایتمندی مردم و نیروهای انسانی 

است، حاصل و ارتقا داده شود.

خواسته جامعه پرستاری اجرای قانون است
محمد شریفی مقدم »دبیر کل خانه پرستار« در یک نشست 
مجازی می گوید: خواسته های پرستاران یک سری مطالبات 
رسوب گرفته و انباشته شده در سال های متمادی است که 
به دلیل کم توجهی مسئولان وزارت بهداشت به مشکلات 
پرستاران شکل گرفته و حرفه پرستاری با بحران مواجه شده 

که این بحران به تدریج شکل گرفته است.
مهمترین  است.  قانون  اجرای  پرستاری  جامعه  خواسته 
خواسته آن ها اجرای قانون تعرفه گذاری پرستاری است که 
در سال ۱۳۸۶ در مجلس مصوب شده و ۱۹۲ رای آورده بود. 
از همان ابتدا وزارت بهداشت با اجرای این قانون مخالف بود. 
همواره در دولت های مختلف، دستور روسای جمهور مبنی بر 

اجرای این قانون بود.
با پیگیری جامعه پرستاری، در برنامه ششم توسعه نیز دولت 
مکلف شد که این قانون را اجرا کند و همواره مجلس شورای 
اسلامی بر اجرای این قانون تاکید کرد و حتی قوه قضائیه 
نیز از طریق سازمان بازرسی به این موضوع وارد شد. این 
قانون می گوید که پرستاران حدود ۷۰۰ خدمت انجام می دهند 
و خواسته قانون این است که این قوانین مانند خدمات 
گروه پزشکی، وارد کتاب ارزش های نسبی خدمات شود. بر 
این اساس به خدمات وزن داده شده و ارزش آن مشخص 

می شود و مبنای پرداخت خواهد بود.
وی ادامه می دهد: در سال ۱۳۹۹ رهبر معظم انقلاب نیز 
توصیه فرمودند این قانون اجرا شود. در سال ۱۴۰۰ ایشان بر 
اجرای قانون تاکید کردند و وزارت بهداشت به دنبال اجرای 

این قانون رفت، اما به بدترین شکل ممکن اجرا شد.
از همان سال ۱۴۰۰ به وزارت بهداشت گفتیم بر اساس چه 
مدل پرداختی، این قانون را اجرا می کنید؟ بعد از این همه 
اعتراض جامعه پرستاری، پولی را تقسیم بر تعداد تخت های 
بیمارستانی و روزهای سال کرده و یک رقم ریالی حاصل شده 

که ضریبی به آن داده و عنوان ضریب کا به آن دادند.
بیمار در بیمارستان از گروه های مختلف خدمات دریافت 
می کند و برای پرستاری گفته می شود کل خدماتی که بیمار 
از گروه پرستاری در ۲۴ ساعت می گیرد، ۲۷۰ هزار تومان 
هزینه دارد. در حالی که این خدمات متعدد است و بیمار 
به خدمات مستمر پرستار نیاز دارد. این ۲۷۰ هزار تومان به 
کدام گروه تعلق می گیرد؟ خدمات توسط پرستاران مختلف و 
کمک پرستار و سرپرستار و سوپروایزر به بیمار ارائه می شود. 
از طرفی ۱۴ درصد این قیمت به حوزه هایی مثل آموزش و 
فوریت های پزشکی و اداری و ستادی هم تعلق می گیرد. در 

واقع ۲۷۰ هزار تومان بین این تعداد تقسیم می شود.
شریفی مقدم می گوید: دو سال قبل سازمان بازرسی به این 
موضوع ورود کرد و از گروه های مختلف سوال شد که همین 
فرمول مطرح شد و گفتیم این روش مناسب نیست و منجر 
بهداشت  وزارت  پرستاری خواهد شد.  اعتراض جامعه  به 
در سه سال اخیر به این مورد توجهی نکرد و وقتی پول به 
دست پرستار رسید، مشاهده کردند رقم کارانه حدود یک 
تا سه میلیون تومان است. بنابراین می توان گفت قانون 

تعرفه گذاری خدمات پرستاری با این روش، به درستی اجرا 
نشده است.

پرستاران چقدر حقوق می گیرند؟
دبیر کل خانه پرستار می گوید: پرستاران یک حقوق ثابت دارند 
که در بخش دولتی، پرستار با ۱۴ سال سابقه کار، ۱۴ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان حقوق دارد و با کسر مالیات و غیره، حدود 
۱۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان دریافتی دارد و افراد با سابقه کار 
کمتر، حدود ۱۲ میلیون تومان دریافت می کنند. برای شغل 
سخت و غیرمتعارف مانند پرستاری و مواجهه با بیماران، 
چنین حقوقی پرداخت می شود که شاید با حقوق متغیر به 

حدود ۱۵ میلیون تومان برسد.
و خصوصی،  دولتی  بخش  دو  هر  در  ادامه می دهد:  وی 
حداقل حقوق حدود ۱۱ میلیون تومان است. سقف این مبلغ 
برای پرستاران بالینی با سابقه بیش از ۲۰ سال کار به حدود 
۲۰ میلیون تومان می رسد. در بخش خصوصی علاوه بر این 
حقوق ثابت حداقل ۱۱ میلیون تومان، به بیمارستان بستگی 
دارد که ممکن است حقوق های متغیر هم به آن اضافه شود 
و به طور مثال برای هر ساعت اضافه کاری، ۱۲۰ هزار تومان 

در نظر گرفته شده باشد.
یک بیمارستان خصوصی ممکن است برای جذب پرستار، 
در مجموع حقوق ثابت و متغیر، حدود ۲۴ میلیون تومان 
پرداخت کند. مدیران پرستاری ممکن است مبلغ بیشتری و 

تا حدود ۴۰ میلیون تومان دریافتی داشته باشند.
می گوید:  زمینه  این  در  پیشنهادها  درباره  مقدم  شریفی 
پیشنهاد ما این بوده که عدد کارانه برابر با حقوق، ۱۰ میلیون 
تومان شده و فوق العاده خاص نیز با ضریب ۳ اعمال شده 
و به طور مثال حقوق ۱۲ میلیون تومان به حدود ۳۶ میلیون 
تومان برسد و در واقع دو حقوق اضافه شود. در صورت ایجاد 
جذابیت مالی، مهاجرت و خانه نشینی پرستاران کمتر خواهد 

شد.

چقدر کمبود پرستار داریم؟
دبیر کل خانه پرستار می گوید: اکنون تعداد کادر پرستاری 
شامل پرستار، بهیار، کمک پرستار، اتاق عمل، هوش بری و 
فوریت های پزشکی حدود ۲۴۰ هزار نفر است. در واقع به حدود 
۱۰۰ هزار پرستار کمبود داریم. به ازای هر تخت بیمارستانی نیز 
باید ۱.۸ پرستار داشته باشیم که حدود ۰.۸ تا یک پرستار وجود 
دارد و بر اساس این فرمول نیز تعداد پرستاران باید دو برابر شود.

»دنیای هوادار« چالش  ها و راهکارهای مشکلات پرستاران را بررسی می  کند؛

مسئلۀ پرستاری

گوشه  وکنار

سبز

سلامت

امیر پروسنان

یک تحقیق جدید حاکی است که مصرف روزانه ۱۵ گرم سوسیس و کالباس کافی است که خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ را به میزان 
۱۵ درصد افزایش بدهد. پیش از این مشخص شده بود که نوع برنامه غذایی بر خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ تاثیر دارد، اما یک مطالعه 
جدید نشان داد مصرف مقدار زیادی از گوشت فراوری شده با خطر بالایی برای بروز این بیماری همراه است؛ بر اساس این مطالعه، 
خوردن تنها دو تکه سوسیس و کالباس و همبرگر در روز موجب افزایش ۱۵ درصدی ابتلا به دیابت نوع ۲ می شود. این تحقیق 
با بررسی نزدیک به ۲ میلیون نفر در ۲۰ کشور جهان انجام شده و خطر ابتلا به دیابت مرتبط با مصرف گوشت قرمز غیرفراوری، 

گوشت فراوری شده و گوشت سفید را مورد بررسی قرار داده است.

مصرف گوشت فراوری  شده خطر دیابت نوع ۲ را افزایش می دهد
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»محمدحسین رحمانی« -مدیرعامل موسسه فرهنگی ورزشی صنعت نفت آبادان- گفت: با پرداخت بدهی های مربوط به بازیکنان پنجره نقل و انتقالات این موسسه باز شد و این باشگاه می تواند 

از بازیکنان جدید در مسابقات فصل آینده بهره ببرد. بدهی خارجی باشگاه مربوط به »سباستین جرارد« و »پیرز ریواس« بازیکن اروگوئه ای بود که کمیته انضباطی فیفا در نامه ای پرداخت بدهی 

را تایید و پایان محدودیت استفاده از ثبت و استفاده از بازیکنان جدید را اعلام کرد. همچنین در این مطالبات نفرات ایرانی از جمله »حسین پورامینی«، »محمد طیبی«، »محمد قنبری« و »فرید 

فرحانی« پرداخت شد.

پنجره نقل و انتقالات صنعت نفت آبادان باز شد

موی تای کار تاریخ ساز ایران گفت: اکنون که پس از چند سال 
انتظار، این رشته زیر چتر حمایتی وزارت ورزش و کمیته ملی 
المپیک قرار گرفته است؛ می طلبد که مدال آوران این ورزش 
بیشتر و بهتر دیده شوند. برای همه روشن شده است که موی 
تای، رشته ای مدال آور است بنابراین ضرورت دارد که بیشتر روی 
آن سرمایه گذاری شود. موی تای کاران هم باید طوری عمل 
کنند که بتوانند افرادی که از این رشته حمایت می کنند را رو 

سفید کنند.
مجید رازانی دارنده اولین مدال طلای  Aکلاس در سال ۲۰۱۱ و 
رئیس کمیته قهرمانان انجمن موی تای  با اشاره به مطلب فوق 
افزود: قهرمانان این رشته که پرچم پرافتخار جمهوری اسلامی ایران 
را در عرصه های فراملی به اهتزار در می آورند، انتظار حمایت در 

حوزه های مختلف را دارند و از وزیر جدید و سایر دستگاه  های مرتبط 
انتظار می رود تدابیر لازم را در این زمینه بیندیشند.

رازانی سپس ادامه داد: قهرمانان ورزشی همواره الگوی جامعه بوده 
و برای مردم مرجعیت داشته اند و از گذشته های دور، قهرمانانی 
که در مسابقات المپیک و جهانی مدال می آوردند در دستگاه های 
مختلف جذب می شدند که معیشت و زندگی آن  ها فراهم شود و 

دغدغه ای برای ورزش قهرمانی نداشته باشند.
وی تصریح کرد: متاسفانه در سال های اخیر ورزش قهرمانی ما در 
رشته های انفرادی نظیر موی تای با مخاطرات زیادی همراه است. 
چون این رشته ها انفرادی هستند و کار کردن و به قهرمانی رسیدن 
در آن  ها سخت است بنابراین بیشتر جوانان به رشته های جمعی 
دیگر مثل فوتبال روی آورده اند و برخی رشته ها مانند موی تای  که 

در بازی ها مهم مدال آورند، جایگاهشان متزلزل شده است.

رازانی گفت: اگر برای قهرمانان، برنامه ای نداشته باشیم، آن  ها دلسرد 
می شوند و در تامین نیازهای زندگی و هزینه های جاری خود ناتوان 
می مانند. درحالی  که یک قهرمان باید افکار راحت و بدون دغدغه ای 

داشته باشد تا موفقیت هایش تداوم یابد.
این مقام مسئول انجمن موی تای همچنین یادآور شد: کمیته 
قهرمانان انجمن یک برنامه ریزی مسنجم در راستای حمایت از 
ورزشکاران مدال آور انجام داده است، اما تحقق کامل آن نیازمند 
همراهی و حمایت مسئولان و حامیان ورزش دوست است. اغلب 
قهرمانان ما از جامعه متوسط و ضعیف جامعه هستند که اولویت 
خود را ورزش قهرمانی قرار داده اند به همین جهت نیاز به حمایت 
قهرمانان، خیران، صنایع،  این  برای حفظ  که  و می طلبد  دارند 

واحدهای تولیدی و دستگاه ها پای کار بیایند.
رازانی یادآور شد: جا دارد از آقای نصیری رییس انجمن موی تای 

تشکر ویژه کنم که در شرایط فعلی با تمام وجود عمر و زندگی 
خود را وقف اعتلای این رشته کرده است. فراموش نکنیم که 
کسب اولین طلای Aکلاس توسط بنده و تکرار آن بوسیله مسعود 
عبدالمالکی، همگی در زمان مدیریت ایشان در این رشته محقق شد 
که نشان از ریل گذاری صحیح در این ورزش است. وی در حال 
حاضر نیز در حال رایزنی های بسیاری است تا از ظرفیت صنایع، 
شرکت ها و ارگان ها برای تیمداری و سرمایه گذاری در موی تای و 

به نفع قهرمانان بهره لازم را ببرد.
وی در پایان تصریح کرد: بزرگ ترین افتخار ورزشی ام تقدیم مدال 
طلای Aکلاس خود به محضر رهبر معظم انقلاب بود و از صمیم 
قلب آرزو دارم که سایر ورزشکاران این رشته نیز باز هم در میادین 
مهم پیش رو افتخارآفرین شوند و با اهتزاز پرچم سه رنگ ایران، دل 

مردم و رهبر عزیزمان را شاد کنند.

در آستانه فرارسیدن هفته دولت، عصر روز چهارشنبه 7 شهریور 
با اصحاب رسانه  فرماندار شهرستان برخوار در نشست خبری 
که در تالار اجتماعات فرمانداری شهرستان برخوار برگزار شد، از 
عدم بکارگیری اتباع مجاز و غیرمجاز بیگانه در تمامی واحدهای 
صنفی اعم از تولید کننده و توزیع کننده مواد غذایی خبر داد و 
گفت: بکار گماردن اتباع افغانی در رستوران ها، تالارهای پذیرایی، 
اغذیه فروشی ها، آشپزخانه ها، کبابی ها، سفره خانه ها و تمامی 
واحدهای صنفی که نسبت به پخت و توزیع  انواع غذاهای سرد 
و گرم جُرم محسوب می شود و پیگرد قانونی دارد، لذا کارفرمایان 
باید از بکارگیری اتباع مجاز وغیر مجاز دراین واحدهای صنفی 

خودداری نمایند.
دکتر محمدرضا قربانی فرماندار شهرستان برخوار تصریح کرد: 
لبنیاتی،  فروشگاه های  در  غیرمجاز  و  مجاز  اتباع  بکارگماردن 
خواربارفروشی و توزیع کنندگان مواد خوراکی، میوه فروشی ها و 
انواع واقسام مواد غذایی خام نیز ممنوع وجُرم است و بشدت با 
متخلفان این واحدها و همچنین مشاوران املاک که بدون اخذ 
مجوز از فرمانداری مبادرت به انعقاد هرگونه خرید و فروش و رهن 
و اجاره منازل مسکونی برای اتباع غیرمجاز و فاقد هویت کنند نیز 
شامل این قانون می شوند وتحت پیگرد قانونی قرار خواهند گرفت 
و باید از انعقاد قرارداد اجاره اماکن تجاری و مسکونی با تمامی 

اتباع مجاز و غیرمجاز بیگانه خودداری کنند.
فرماندار برخوار به صراحت و با قاطعیت اظهار داشت: در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف و سرپیچی از قانون و مقررات وضع شده 
از سوی دولت، پس از دریافت گزارش بازرسان و یا گزارش مستند 
مردمی، ضمن پُلمب واحد صنفی متخلف و دریافت جزای نقدی 
با تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی خواهند شد و تحت 

پیگرد قانونی قرار می گیرند.
وی از کلیه شهروندان مقیم شهرستان برخوار درخواست همکاری 
این موارد ذکر  در  به محض مشاهده هرگونه تخلف  تا  نمود 
تلفن شماره  با  در تماس  اسرع وقت  در  را  شده گزارش خود 
03145860270  واحد بازرسی اتاق اصناف شهرستان برخوار اعلام 

نمایند.
فرماندار شهرستان برخوارضمن پاسخ به سوالات خبرنگاران، به 

و  پرداخت  برخوار  شهرستان  فرمانداری  عملکردهای  سرفصل 
گفت: راه اندازی مراکز خدمات درمانی شبانه روزی شهرخورزوق 
و دستگرد، راه اندازی پایگاه سلامت دستگرد در سال 1400، راه 
اندازی مرکز سلامت دستگرد در سال 1403،  اجرای پروژه پایگاه 
سلامت کُربِکَند با 85 درصد پیشرفت فیزیکی در سال 1403، اجرای 
پروژه مرکز سلامت شاپورآباد با 60 درصد پیشرفت فیزیکی درسال 
1403، اجرای پروژه بیمارستان شُهدایِ شهرستان برخوار با »50 
درصد پیشرفت فیزیکی« در سال 1403، اجرای پروژه آزمایشگاه 
مرکزی شهرستان برخوار با ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی  درسال 
۱۴۰۳، اجرای طرح پویش ملی سلامت »غربالگری فشارخِون و 
دیابت با پوشش 92 درصد در سال 1402، آغازاجرای طرحِ سلامتِ 
مراقب   22 جذب   ،1403 و   1402 درسال  ارجاع  نظام  خانواده 
سلامت و مامای مراقب جدید در طرح سلامت خانواده،  اجرا 
و ارتقاء شاخص های برنامه های نظام سلامت  خانواده، مبارزه 
با بیماری ها، بهبود تغذیه، سلامت مدارس و جوانان، نظارت بر 
مواد غذایی، بهداشت محیط، بهداشت حرفه ای، سلامت روان و...، 
اجرای برنامه های مرتبط با جامعۀ جوان، جمعیت و فرزندآوری  
درسال 1401، اجرای برنامه طبِ ایرانی، بهبودِ استاندارد تجهیزات 
مراکز تحت پوشش، تبدیل وضعیت نیروهای شرکتی حجمی 
به مدیریت پیمان، اجرای برنامه متابولیک ارثی، اجرای برنامه 
واکسیناسیون پنوموکک، اجرای برنامه پویش سلامت دهان و 

دندان و...
دکتر قربانی فرماندار شهرستان برخوار در ادامه به اقدامات عمرانی 
اشاره کرد و افزود: در بخش راهداری: روشنایی حبیب آباد، زیر 
گذرِ شالباف، روکش جاده آسفالته در مقیاس )20 کیلومتر با 
صرف هزینه 30 میلیارد تومان، روکش 1.5 کیلیومتر راه روستایی 
با هزینه 650 میلیون تومان، احداث باندِ دوم »سین« شامل 
زیرسازی، احداث پل سیلابیِ کُمشچه با 800 میلیون تومان هزینه، 
خط کشی کلی راهی با صرف 2 میلیارد هزینه، نصب علائم با 150 
میلیون تومان هزینه، روکش محور شاپور آباد به مساحت  1300 
متر با 3 میلیارد تومان هزینه، آسفالت گرم حبیب آباد و دولت آباد 

با 7میلیارد  تومان هزینه.
در بخش جهاد: تولید گوشت قرمز 16 هزار تُن، شیر 45 هزار تُن، 
مرغ 69 هزار تُن، تخم مرغ 111 هزار تُن، آبزیان 180 تُن، گندم 54 
هزار تُن، جو 36 هزار تُن، چقندر 36 هزار تن، محصولات باغی 

30 هزار تُن گلخانه ای  4.5 هزار تُن 300 تخریب ساخت وساز غیر 
مجاز، 30 هکتار، رفع تداخلات 105 مورد پلاک به مساحت 18 
هزار هکتار صدور مجوز دامداری 80 مورد، واگذاری انشعابات 300 

مورد، صدور سند زمین کشاورزی 50 هکتار.
اداره کار تعاون ورفاه اجتماعی: بازرسی از شرکت ها »اتباع بیگانه« 
240 مورد، کارفرمایان متخلف در زمینه اتباع معرفی شده به 
مراجع قضایی 20 مورد، طردِ اتباع بیگانه 3530 مورد اشتغال زایی، 
بکارگیری توسط کاریابی ها 200 مورد، تسهیلات تبصره 16 -  58 
مورد، تسهیلات مشاغل خانگی 250 مورد،  سامانه رَصَد اشتغال 
ایجاد شده در طول 3 سال 7500 مورد، آزاد سازی مدارک 44 مورد.

بنیاد مسکن اقدام ملی مسکن: شروع به ساخت پروژه 81 واحدی 
اقدام ملی دولت آباد، شروع به ساخت پروژه 63 واحدی اقدام 
ملی دولت آباد، اتمام 16 واحد از پروژه اقدام ملی دولت آباد )81 
واحدی( و شروع عملیات نازک کاری هر دو فاز، الحاق 37 هکتار 
از اراضی روستائی جهت طرح نهضت 5 - 7.5 هکتار آزادسازی 

در حبیب آباد.
حساب 100 حضرت امام: بازسازی منازل خانم عرفانی و آقای 
جعفری، ساخت منازل خانم ها شجاعی و بهاری، در حال اخذ 

کمک از محل حساب 100 امام.
شرکت آب و فاضلاب: ساخت و تجهیز ایستگاه پمپاژ فاضلاب 
علی آباد با دبی 70 لیتر بر ثانیه و 35 میلیارد تومان، اجرای 
شبکه فاضلاب علی آباد به طول 18000 متر با هزینه 54 میلیارد 
تومان، اجرای شبکه فاضلاب حبیب آباد 40 کیلومتر 24 میلیارد، 
اجرای کلکتور فاضلاب حبیب آباد به قطر 600 میلی متر و طول 4 
کیلومتر 24 میلیارد تومان، فاضلاب روستای محسن آباد به طول 
7.5 کیلومتر هزینه 37.5 میلیارد تومان، اجرای شبکه فاضلاب فاز 
2 و 3 گل ها دولت آباد بطول 2500 متر مبلغ 7.5 میلیلارد تومان، 
اجرای فاضلاب در تفکیکی های هزار دستگاه و اسلام آبادِ غرب در 
شهر خورزوق به طول 3 و هزینه 9 میلیارد تومان، اجرای کلکتور 
فاضلاب شهر سین به طول 5.5 کیلومتر و هزینه 27.5 میلیارد 
تومان، اجرای شبکه فاضلاب شهر شاپورآباد به طول 18 کیلومتر 
تاکنون 1200 متر 5 میلیارد تومان، ساخت مخزن وایستگاه پُمپاژ 
آب شاپورآباد با ظرفیت 2000 متر مکعب 40 میلیارد تومان، اجرای 
خط انتفال ایستگاه پُمپاژ شاپورآباد و روستای محسن آباد بطول 
6500 متر 7 میلیارد تومان، اصلاح و توسعه شبکه آب برخوار به 

طول 30 کیلومتر و 30 میلیارد تومان، خرید و اجرای تله متری 
تأسیسات آب 10میلیارد تومان، حفر و تجهیز چاه محسن آباد 11 
میلیارد تومان، مراسم کلنگ زنی و افتتاحیه در هفته دولت: کلنگ 
زنی بلوار ولیعصر خورزوق به دستگرد اعتبار 30 میلیارد تومان،  
مهر  ازبوستان  برداری  بهره  میلیارد،  دستگرد 36  فرهنگسرای 
دستگرد با 45 میلیارد، سه راهی امیرعبدالهیان دستگرد 21میلیارد، 
خیابان مدافعان حرم دستگرد 35 میلیارد، استخر آیت اله رئیسی 
دستگرد، مدرسه ۱۲ کلاسه شهید زکائی و مدرسه ۶ کلاسه فولاد 
شهرک سیمرغ، مدرسه ابراهیم والای امامزاده نرمی، مدرسه بتول 
سلطانی، وصل لودریچه به آب برخوار بطول 30 کیلومتر و 30 
میلیارد تومان، خرید واجرای تله متری تأسیسات آب 10 میلیارد 

تومان، حَفر و تجهیز چاه محسن آباد 11 میلیارد تومان.
پیش از سخنان فرماندار، رئیس توزیع برق برخوار در ارتباط با قطع 
برق و خساراتی که به مشترکین وارد شده گفت: از امروز هفتم 
شهریور تا یکشنبه آینده قطعی برق، کل کشور را فرا می گیرد و 
طبق آمار، این چهار روز گرم و طاقت فرسا در تاریخ کره زمین 

بی سابقه خواهد بود.
وی افزود: انتخاب با خودمان است که در این چهار پنج روز کار 
کشور را به بحران قطع برق و انفجارنیروگاه ها بکشانیم یا اینکه به 
کمک هم یک تجربه موفق دیگر همدلی اجتماعی را بوجود آوریم 

و در حل این معضل به ثبت رسانیم.
معینی رئیس اداره توزیع برق افزود: در این چند روز نمی توانیم 
یخچال ها و فریزرها را از خاموش کنیم، یا نمی توانیم اصلاً چراغ 
روشن نکنیم و در تاریکی بسر بریم، یعنی همانطور که نمی شود 
اصلاً تلویزیون روشن نکنیم؛ ولی می شود تلویزیون را بیهوده 
روشن نگه نداریم، چراغ های اضافی را خاموش کنیم، شست و 
شوی لباس و ظروف را با دست انجام دهیم، می شودلباس ها را 

بدون اتو بپوشید.
وی خاطرنشان کرد: در خیلی مواقع در کنار هم توانسته ایم از 
بحران های زیادی رها شویم، و از این آزمون هم با کمک هم 

رهایی می یابیم.

دیالوگ

نصف    جهان

»مجید رازانی« در گفت  وگو با »دنیای هوادار«:

مدال  آوران موی  تای انتظار توجه بیشتری دارند

»فرماندار برخوار« در نشست خبری با اصحاب رسانه تأکید کرد؛

محدودیت بکارگیری اتباع بیگانه
اصغر قلندری
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»به بالا نگاه نکن« ساختۀ جذاب و تماشایی »آدام مک کی« از 
آن دست آثاری است که می توان به طیف وسیعی از مخاطبان 
پیشنهاد داد. چرا که اثر مک کی یک »علمی تخیلی« آغشته 
به »کمدی سیاهِ« غلیظی است که با ضرباهنگی بالا و روایتی 
کلاسیک شامل درام، تضاد، کشمکش)عمدتاً کشمکش بیرونی(، 
نقاطِ عطف و پایانی قاطع و مشخص، پیش چشم مخاطب 
قرارگرفته و تأکید بسیاری بر امر داستانگویی و آشکارا عنصرِ 
سرگرم کنندگی دارد و هم با موقعیت های کمدی پیاپی اش، در 
پی القای محتوای تلخ و تکان دهندۀ خود برآمده و برای افرادی که  
عنصر مِحتوا)مضمون( را هم ضروری و جزئی جداناپذیر از هنر 

هفتم قلمداد می کنند، واجد ارزش و اهمیت است.
از آنجا که به بالا نگاه نکن، یک کمدی سیاه محسوب می شود، 
پس پیکان تیزوتند انتقادش را به سمت تمام اجزا و ارکان جامعۀ 
 بشری نشانه می رود و همه را از لب تیغ می گذراند. در این اثر، 
نخبه های علمی و صدالبته  رسانه ،  مردمِ عادی، سلبریتی  ها، 
مسئولان جامعه، جملگی به نوعی دچار سطحی نگری و ابتذالی 
آشکار بوده و از نگاه مک کی چه بهتر که همگی در انتهای کار 
جان خود را از دست بدهند!؟ پایان غیرکلیشه ای و غافلگیرکنندۀ 
اثر و برخورد ستارۀ عظیم به زمین و آن انهدامِ دهشتناک نیز 

ناشی از همین تفکر »ابزورد« و فراموش نشدنی است.
یکی از نکات جالب در مورد به بالا نگاه نکن، آغاز آن با یک 
وضعیت)آشفتگی( است. اگرچه همانطور که در ابتدا هم اشاره 
شد، در مجموع با روایتی کلاسیک طرفیم، اما وضعیت)تعادل( در 
آغازِ اثر جای نداشته و با یک آشفتگی آغاز می کنیم و شاهد بسط 
و گسترش آن هستیم و درنهایت، با همان آشفتگی هم به پایان 
ماجرا می رسیم و اصولاً وضعیت تعادل نقش آنچنان پررنگی در 
روایت ندارد. محرک ِ داستانی که همان اطلاع دانشمندان و در 
ادامه تمامی افراد جامعه از برخورد ستاره ای عظیم به زمین است، 
در همان دقایق ابتدایی آشکار شده و در ادامه شاهد موقعیتی 
)گروتسک وار( در اثر هستیم. چرا که هرچقدر اصلِ ماجرا تلخ و 
ترسناک است، در مقابل نوع برخورد و  مواجهه مردم و  مسئولان 
با آن حالتی مضحک و از سر خونسردی و بی مسئولیتی به خود 
گرفته و نمی دانیم باید به این حال عجیب، باید گریست یا خندید!

مک کی با اتکا به چنین شرایطی تیتراژ هوشمندانه ای هم درنظر 
می گیرد. عنوان بندی با فونت هایی درشت و رنگارنگ و با موسیقی 
سرحِال و اوج گیرنده همراه است تا مک کی این وضعیت عجیب 
و غریب و تضاد را در تیراژ هم دخیل کند. می دانیم که اصولًا 
فونت های درشت، آن هم با رنگ های سبز، صورتی، آبی، زرد و... 
وجهه ای کمیک به اثر بخشیده و در تضاد با اثری با لحنی جدی 
است. از آنجا که مک کی درنهایت پس از تمام تلاش های بشر 
برای نجات، مرگ و نیستی  را پیشکش می کند و این تلاش 
را شوخی می پندارد، پس گویی تیتراژ هم نباید لحنی جدی و 

رسمی به خود بگیرد.
مک کی درادامه، با بهره گیری از دوربین روی دست، نماهای 
اکستریم کلوز، فوکوس و موسیقی که در لحظه اوج گرفته و 
گویی درتلاش است تا حواس مخاطب را هرچه بیشتر با اثر 
درگیر کند، می کوشد تا التهاب بیرونی و درونی را عینی سازی 
کند. دکتر مِندی)لئوناردو دیکاپریو( و شاگردش دیبیاسکی)جنیفر 
لارنس( به عنوان شخصیت های اصلی اثر، مدام با این التهاب 
دست وپنجه نرم کرده و درتلاشند تا دیگران را از این آخرالزمانِ 
از  بهره گیری  فوق،  تمهیدات  علاوه بر  سازند.  خبر  با  محتوم 
نماهای بسته از دست و پای لرزان و بی قرار دکتر مِندی و نماهای 
موتیف وار از قرص های زاناکس نیز در اثر حاضرند تا تماماً شریک 

و همراه این زوج بوده و تنهایی و تک افتادگی شان در مقابل 
دیگران را حس کنیم. تضاد همان عنصری است که گروتسکِ کار 
را تقویت می کند. بواقع هرچقدر شخصیت های اصلی را مضطرب 
و پریشان احوال می بینیم و به این وضعیت آن ها حق می دهیم، 
در طرف مقابل رئیس جمهور و رسانه های خونسرد و بی خیال را 
داریم که حرص آور و مضحک جلوه می کنند. از رئیس جمهور 
خندان و سرخوش گرفته که در میزانسن مدام درحال شوخی 
و تعریف کردن خاطرات لوس و بی مزه است و با لباسی قرمز 
)با تأکید دوربین بر جواهرات و عکس های او با سلبریتی ها( 
خودنمایی می کند و اولویتش پیروزی در انتخابات میان دوره ای 
است تا رسانه ای که در صف اخبارش، پرداختن به امور روزمره و 
دنبال کردن حواشی و جنجال سلبریتی ها را بر پرداختن به وقوع 
فاجعۀ نابودی زمین، ارَجح می داند،  جملگی در اثر حاضرند تا نگاه 

تلخ و بدبینانۀ مک کی در اثر جاری و نمایان باشد.
اشاره شد، کمدی سیاهِ مک کی  نیز  ابتدا  در  که  اما همانطور 
تمام ارکان جامعه را از لبِ تیغ می گذراند. چنانچه نقطه  عطف 
ابتدایی اثر نیز به خودخواهی و پول پرستی یکی از نخبگان علمی 
جامعه)آقای بَش( گره می خورد. تصمیم او برای بهره گیری از مواد 

تشکیل دهندۀ ستاره و دستیابی به سودی کلان و افزایش ارزش 
سهام شرکتش، موجب شده تا بحث نابودی ستاره به تأخیر افتاده 
و عملاً گره گشایی کار از بین برود! چرا که اگر این تصمیم گرفته 
نمی شد، ستاره هم از بین می رفت و طبیعتاً فاجعه هم شکل 
نمی گرفت. بَش اگرچه خود را فردی مادی، ندانسته و رشد و 
ارتقا علم را مهم می پندارد، اما عملاً همچون رباتی بی احساس 
است که پشت هِم دیالوگ گفته و مثلاً لحن و نگاهِ سرد و 
بی اهمیتی اش به همان کودکی که در ابتدا به وی ابراز علاقه 
می کند و درنهایت ترتیب دادن نقشۀ فرار خود و دیگر سرمایه داران 
از زمین، جملگی او را هم خودخواه و مادی گرا و ریاکار معرفی 
می کند. جدا از بَش، دکتر مِندی هم وقتی با مسئولان همراه شده 
و وارد بازی آن ها می شود دچار لغزش و خطا شده و خیانتکار هم 
می شود. اگرچه این بخش از اثر نمی تواند کشمکش درونی جذاب 
و باورپذیری را خلق کند و درنتیجه، نه وسوسه شدن و تن دادن 
دکتر به رابطۀ نامشروع را با پرداختی مناسب شاهدیم )چرا که 
فیلم نامه هیچ اشاره ای به روابط سرد زناشویی دکتر در زمان حال 
یا گذشته نمی کند( و نه تلنگری که او را از این وضعیت درآورده 
و با  افشاگری علیه دولت و بازگشتش به سمت ویبیاسکی و 

البته خانواده، نقطه عطف دیگری را در روایت شکل می دهد. به 
بالا نگاه نکن هرچقدر در نمایش کشمکش های بیرونی موفق و 
سرپا است در خلق کشمکش درونی دکتر مِندی کم توان است و 
البته با توجه به روایت کلاسیکش، این امر نقصِ آنچنان پررنگ 
و آزاردهنده ای برایش محسوب نمی شود و می توان با اغماض 

از آن رد شد.
مردم و به تبع، فضای مجازی حاکم نیز وضعیت بهتری نداشته 
درحال  لحظه ای   و  کرده  عمل  بادی طور  حزبِ  اصطلاحاً  و 
دست انداختن و شوخی با دکتر مِندی و دیبیاسکی و رئیس 
جمهور و... هستند و لحظه ای آن ها را قهرمان و ناجی خود 
می پندارند. هشتگ زدن های پیاپی و پیام دادن های روزمره در این 
فضا، گویی عقل و  منطقشان را زایل نموده و آن ها نیز همچون 

مسئولان، عمقِ فاجعه را درک نکرده اند!  
رعایت کرده و  را  ژانر  قواعدِ  اگرچه  نگاه نکن  بالا  به  فیلم نامۀ 
هم به مباحث علمی تخیلی اش بها می دهد، هم همانطور که 
پیش تر اشاره شد، با چاشنی غلیظِ کمدی سیاه، همه را به باد 
انتقاد می گیرد، اما در برخی موارد دست به پُست مدرن بازی هایی 
نیز زده و رنگ و بویی متفاوت به خود می گیرد. همچون آن 

شوخی ابتدایی با مسئلۀ وجودِ دفتر ِ مختصات دفاع سیاره ای. 
با  تلفنی  در گفت وگوی  دیبیاسکی  و  مِندی  درحالی که دکتر 
طرفِ مقابل، بر سر بودن یا نبودن چنین دفتری بحث می کنند، 
ناگهان حروفی بر صفحۀ نمایش نقش بسته و کارگردان به عنوان 
)دانایِ کل(، مخاطب را در همان لحظه از واقعی بودن چنین مکانی 
مطلع می سازد. یا در دو مقطع از روایت که عناصر فلاش بک و 
فلاش فوروارد در اثر جای گرفته تا ولو برای اندک لحظاتی، روایت 
خطی جای خود را به روایت غیرخطی داده و وقایعِ مهم را پس 
و پیش به نظاره بنشینیم. همچون جایی که رئیس جمهور در 
قالب دیالوگ، وعدۀ عملیات نظامی داده و به شکل تصویری به 
آینده می رویم و عملیات را نظاره می کنیم یا جایی که دکتر مِندی 
در رستوران، دوستانش را از نقشه های دولت مبتنی بر مقابله با 
ستاره )باز هم درقالب دیالوگ( آگاه کرده و پشت بندش به گذشته 

می رویم و تصاویر این نوع اطلاعات دهی را هم شاهدیم.
اگر قرار بر این بود که به بالا نگاه نکن لحنی خشک و جدی به خود 
بگیرد، با حماسه ای طرف بودیم برای نجاتِ زمین و مخلوقاتش، 
اما اثرِ کمدی مک کی، شخصیت های اصلی را از همان ابتدا در 
موضع ضعف و تنهایی قرار می دهد. همچون میزانسن در آن 

نمای لانگ شات در هواپیما که این دو را تک و تنها در گوشه ای 
از قسمت باری هواپیما مشاهده می کنیم! گویی عناصری اضافه 
بوده و کسی برایشان اهمیتی قائل نیست. و یا ژنرال ارتش را 
کلاهبردار و نژادپرست معرفی می کند، چنانچه بابت آذوقۀ مجانی 
کاخِ سفید، از باقی افراد پول دریافت می کند! رئیس جمهور 
جامعه را مشغول برپایی جشنِ تولد)آنهم درشرایطی که تنها 
مطلعان از آخرالزمان محتوم را، ساعت ها پشت در خود نگه داشته 
و شعارش نیز در مواجهه با بحران، به بالا نگاه نکن است!(، مردم 
را غرق در روزمرگی و اخبار زرد و عملیات نجات زمین را هم 
گره خورده با قهرمان بازی های پوشالی مربوط به سینمای تجاری 
و عامه پسند، همچون حضور کاریکاتوری ژنرال ارتشی با آن رفتار 
مضحک و تفنگ بازی های بچه گانه اش در شاتل و حیاطِ خانه اش 
که به شکلی نیشدار با زاویه ای های انگل و تأکید کننده بر حقارت 
و جهل بی پایانش همراه شده و درنهایت هم با نگاهی ابزورد، 

نیستی و نابودی را درنظر می گیرد.
سکانس پایانی به شکلی هوشمندانه و ظریف و با تدوین موازی، 
همۀ جهان را در مواجهه با آخرالزمان، تصویرسازی می کند. عده ای 
دعا می خوانند، عده ای مست بوده و سکس می کنند، عده ای 
پای گوشی موبایل هستند و البته دکتر مندی و دیبیاسکی در 
کنار عزیزانشان در آرامش و مشغول گپ و گفت با یکدیگر. گویی 
وجدان آن ها آسوده بوده و از تلاش خود مطمئن هستند، اما 
دست آخر، این سرنوشت محتوم را پذیرفته اند و با آن کنار آمده اند. 
پس از تمامی استرس ها و کشمکش ها، این سایۀ سنگین مرگ 
است که غالب شده و گویی این جهان را گریزی از آن نیست. 
دوربین مک کی نیز پس از انفجار، حالتی سیال به خود گرفته و 
در کهکشان مشغول شکارِ نماهایی از نشانه های این دنیاست. 
تکه هایی از حیات وحش، تکنولوژی و... پخش در کهکشان بوده 
و نجاتی هم در کار نیست. مک کی نگاه ابزوردش را به اکثریت 
جامعه محدود نمی کند و سرمایه داران و افراد سیاسی از زمین 
فرار کرده را هم به فنا می دهد. شاید درخشان ترین شوخی به 
بالا نگاه نکن همان شوخی پایانی اش باشد. جایی که سفینۀ 
نجات یافتگان پس از چندهزارسال به سیاره ای دیگر فرود آمده و 
درنهایت، رئیس جمهور شاد و سرخوش و منفعت طلبش )کسی 
که حتی به رابطۀ مادرفرزندی هم پایبند نیست و پسر را در زمین 
جا می گذارد!( خود توسط گونه ای ناشناخته از موجودات شکار 
شده و اینچنین است که اصولاً مک کی هیچ نجات و رستگاری ای 
را برای نوعِ بشر متصور نیست. آن سرِ کهکشان هم که باشی، این 

مرگ است که یقه ات را می گیرد...

نگاهی به فیلم »بالا را نگاه نکن« از منظر مؤلفه  های ژنریک؛

نجات  دهنده  ای در کار نیست! 

دست  به  نقد

امید سلیمی

فیلم مستند »حماسه پروانه« به کارگردانی علیرضا محمدی با حضور آیت الله سیدمصطفی محقق داماد، سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمعی از شخصیت های 

فرهنگی و هنری در تالار وحدت رونمایی شد.تالار وحدت پذیرای سازندگان فیلم مستند»حماسه پروانه« ساخته علیرضا محمدی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، شخصیت های 

فرهنگی،هنری، سیاسی، بین المللی و خانواده کودکان بیماران پروانه ای شد. پایان بخش این مراسم نمایش فیلم مستند »حماسه پروانه« بود. »حماسه پروانه« که با همکاری خانه »ای 

بی« ایران ساخته شده است به مشکلات کودکان و بیماران پروانه ای و کمبود دارو و پانسمان برای این بیماران بر اثر تحریم ها می پردازد.

حماسۀ پروانه رونمایی شد

ورزشی

مردم و به تبع، فضای مجازی حاکم نیز 
وضعیت بهتری نداشته و اصطلاحاً حزبِ 

بادی طور عمل کرده و لحظه ای  درحال 
دست انداختن و شوخی با دکتر مِندی 

و دیبیاسکی و رئیس جمهور و... هستند 
و لحظه ای آن ها را قهرمان و ناجی خود 
می پندارند. هشتگ زدن های پیاپی و 

پیام دادن های روزمره در این فضا، گویی عقل 
و  منطقشان را زایل نموده و آن ها نیز همچون 

مسئولان، عمقِ فاجعه را درک نکرده اند! 
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گل مارادونا  با ضربه دست در جام جهانی 1986 که در ذهن 
تمام هواداران فوتبال مانده است، گل سوم انگلستان در جام 
جهانی 1966که توپ به طور کامل از خط دروازه نگذشته بود، 
اشتباهات تکراری داوران در جام جهانی 2002 که کره جنوبی را 
به جمع چهار تیم برتر جهان رساند، ضربه سنگین و کاراته ای 
نایجل دی یانگ به ژابی آلونسو در جام جهانی2010 و هزاران 
اشتباه ریز و درشت داوران که گاهی تاثیر مستقیم در نتایج 
بازی داشته است، سران فوتبال جهان را بر آن داشت تا با 
استمداد از دوربین های تلویزیونی، درصدد کاهش اشتباهات 
داوری باشند. به همین بهانه نگاهی به این پدیده تقریبا 

نوظهور فوتبال در جهان و ایران خواهیم انداخت:

داستان ورود »وار« به فوتبال
فدراسیون فوتبال هلند در فصل ۲۰۱۲-۲۰۱۳ تصمیم گرفت به 
طور آزمایشی از سیستم ویدئوچک استفاده کند. پس از اینکه 
این فصل به طور موفقیت آمیز پشت سر گذاشته شد، آن  ها 
به بورد بین المللی فوتبال که مسئول قانون گذاری در فوتبال 
است، پیشنهاد کردند که سیستم ویدئو چک را به طور رسمی 
در مسابقات فوتبال اجرا کند. اما سپ بلاتر رئیس وقت فیفا 
نسبت به وجود تکنولوژی در فوتبال خوش  بین نبود و تا سال 
۲۰۱۵ زمانی که به دلیل رسوایی مالی برکنار شد، این پیشنهاد 
نادیده گرفته شد. با این حال جیانی اینفانتینو بعد از روی کار 
آمدن نگاهی کاملاً متفاوت به  این تکنولوژی داشت و اجرای 
آزمایشی »وار« را در سال ۲۰۱۶ به تصویب رساند. ابتدا در سال 
۲۰۱۶ در ایالات متحده آمریکا در تعدادی از مسابقات سطح 
پایین از این تکنولوژی بهره گرفته شد و سپس در سال ۲۰۱۷ 
لیگ برتر فوتبال استرالیا به نخستین لیگ در جهان تبدیل شد 
که به طور رسمی از سیستم کمک داور ویدئویی استفاده کرد. 
در اروپا هم این تکنولوژی به مرور در سال ۲۰۱۷ و ۲۰۱۸ به 

لیگ های فوتبال راه پیدا کرد.

گذر از آزمون و خطا
در سطح تیم های ملی، »وار« برای اولین بار در یک بازی 
دوستانه بین المللی بین فرانسه و ایتالیا در ژوئن ۲۰۱۶ استفاده 
شد. فیفا در مسابقات جام باشگاه های جهان که در سال ۲۰۱۶ 
برگزار شد به طور آزمایشی از این فناوری بهره گرفت. کمک 
داوران ویدئویی در طول این مسابقات مورد آزمایش قرار گرفت 
و این سیستم برای اولین بار در نیمه اول بازی نیمه نهایی 
بین اتلتیکو ناسیونال و کاشیما آنتلرز پس از بررسی پخش 
مجدد ویدئویی، یک ضربه پنالتی اعلام کرد. فیفا پس از انجام 
تست های آزمایشی در بازی های دوستانه و برخی تورنمنت ها، 
استفاده از »وار« را در جام جهانی ۲۰۱۸ تأیید کرد. سیستم 
کمک داور ویدئویی برای نخستین بار در جام جهانی ۲۰۱۸ 
روسیه در دیدار افتتاحیه میان روسیه و عربستان که با برتری 
پنج بر صفر تیم میزبان همراه بود به طور رسمی استفاده شد 
تا دنیای فوتبال دوران جدیدی از داوری را تجربه کند. آزمون و 
خطاهایی که سرانجام مورد تایید نهایی قرار گرفت و در سراسر 

اروپا و بسیاری از کشورهای صاحب فوتبال راه اندازی شد.

شرایط ویژۀ آسیا
فوتبال آسیا برحسب فرهنگ خود کمی دیرتر تکنولوژی کمک 
داور ویدئویی را پذیرفت و همچنان بعضی از کشورهای این 
قاره از جمله ایران به طور کامل از آن بهرمند نشده اند. با این 
بار در دیدار نهایی  حال ژاپن در سال ۲۰۲۰ برای نخستین 

جام امپراتوری از سیستم کمک داور ویدئویی بهره گرفت. 
این سیستم در جام جهانی زیر بیست سال  ۲۰۱۷ در کشور 
کره جنوبی برگزار شد و فیفا برای نخستین بار در مسابقات 
رده های پایه از سیستم کمک داور ویدئویی استفاده کرد و 
همین مسئله کمک قابل توجهی به فوتبال کره جنوبی نمود 
و از فصل بعد هم آن  ها نیز در لیگ های خود از این تکنولوژی 
بهره مند شدند. کشورهای امارات و عربستان هم نخستین 
تجربه حضور »وار« در لیگ های داخلی خود را در سال ۲۰۱۸ 
تجربه کردند، اما باید اعتراف کرد با توجه به وسعت قاره کهن 
و وضعیت اقتصادی و نیز شرایط فرهنگی این قاره، استفاده 
از »وار« در این قاره شرایط ویژه ای داشته و در یک خط موازی 
را  از میزبانی ها  نکرده است. موضوعی که بسیاری  حرکت 
جابجا و تاثیرات عمده ای در مسابقات گوناگون قاره آسیا به 

جا گذاشته است.

ایران؛ همچنان آماتور
اما فوتبال نیمه حرفه ای ایران که تمایلات عجیبی به فوتبال 
آماتوری دارد، در زمینه این سیستمِ موثر نیز آماتوری و یا به 
عبارتی نیمه حرفه ای عمل کرده است. چندین فصل است که 
اکثر باشگاه های کشور از تاثیر منفی و تاثیرگذار اشتباهات 
داوری در فوتبال ایران شاکی بوده و تهمت های ریز و درشتی 

نیز به همین علت به جامعه داوری وارد شده است. اما »وار« 
حتی به صورت آزمایشی نیز همزمان با دیگر کشورهای آسیایی 
وارد ایران نشد و صرفا در چند بازی باشگاهی و دیدارهای 
ملی آن هم به خاطر رعایت قوانین بین المللی فوتبال شاهد 
استفاده این سیستم در داخل کشور بودیم. فشار مضاعف 
جامعه فوتبال در تابستان 1403 نتیجه داد و فدراسیون فوتبال 
مجاب شد، فوتبال باشگاهی را به آن مجهز نماید. در حقیقت 
حدود یازده سال پس از تجربه آزمایشی آن در فوتبال هلند، 
پنج سال پس از اولین حضور آن در جام جهانی و دیرتر از 
کشورهای اروپایی و مدعیان آسیایی، این تکنولوژی در فوتبال 
ایران مورد استفاده قرار گرفت. موضوعی که با شروع لیگ 
بیست و چهارم شاهد آن بودیم اما در تمام ورزشگاه های 
باشگاه های حاضر در لیگ برتر مورد استفاده قرار نگرفت تا بار 

دیگر مورد انتقاد اهالی فوتبال قرار بگیرد.

مشکلاتِ وارِ ایرانی
آنچه مسلم است اینکه همان چند ورزشگاه مجهز شده به 

سیستم »وار« نیز فاقد تجهیزات کامل برای کنترل وقایع 
بازی هستند. ابتدا باید  به مسائل مربوط به آموزش های 
این سیستم اشاره نماییم که هرچند به خاطر همان اندک 
بازی های  در  داوران  نیز حضور  و  بازی های فصل گذشته 
برداشته  خصوص  این  در  نخستین  قدم های  بین المللی، 
شده است، اما با توجه به حجم وسیع این رشته در ایران، 
متناسب با آن پیش نرفته است. این در حالی است که لزوم 
دوره های آموزشی برای مربیان، بازیکنان و حتی تماشاگران 
به نظر رسیده تا استفاده از کمک داور ویدئویی در بهترین 
شکل ممکن به کیفیت و کمیت فوتبال کشور کمک نماید. 
داده  نمایش  صحنه های  تمام  هستیم  شاهد  آنکه  حال 
شده در اتاق »وار« همان صحنه هایی هستند که از طریق 
استانداردهای  و  شده  فیلم برداری  تلویزیونی  دوربین های 
لازم درخصوص دوربین خط آفساید، دوربین خط دروازه و 
سیستم های تشخیص آفساید نیز در نظر گرفته نشده است 
تا این سیستم به ناشیانه ترین وجه ممکن درفوتبال ایران 

استارت بخورد.

گلی به جمال فوتبال ایران
در دیدار فصل گذشته تیم های تاتنهام و لیورپول، یکی از 
بحث برانگیزترین تصمیمات »وار« گرفته شد. در این مسابقه 

تیم لیورپول به گل می رسد اما کمک داور ویدئویی گل صحیح 
این تیم را مردود اعلام می کند. این جریان بعد از بررسی 
صحنه های بازی، ذهن را به نقص بزرگ این سیستم متوجه 
ساخت. موضوعی که بحث الحاقیه پروتکل جدید ارتباطی 
برای افزایش وضوح ارتباط بین داور و تیم »وار« را در رابطه با 
تصمیمات درون زمینی مطرح کرده است. این بدان معناست 
که صرف حضور این سیستم در ایران مشکلات داوری را به 
طور کامل حل نخواهد کرد. در حقیقت آغاز این حرکت در ایران، 
به تعبیری گلی به جمال فوتبال ایران بود تا بیشتر از آنکه  راه 
حلی برای رفع مشکلات داوری باشد، عکس العمل فدراسیون 
در برابر خواسته ای اف سی تلقی گردد. اما فوتبال ایران باید به 
این موضوع ورود می کرد. اما بی گمان زیرساخت های موجود 
بازه زمانی کوتاه  نداشته و لازم است در  را  امر  این  کفاف 
مدت ضمن تجهیز تمام ورزشگاه ها به خصوص ورزشگاه های 
دیدارهای باشگاه های شاغل در لیگ برتر، مشکلات و نیازهای 
این امر مورد شناسایی قرار گرفته و در جهت مرتفع کردن آن 

گام برداشته شود.

باشگاه استقلال و هلدینگ خلیج فارس به جواد نکونام اولتیماتوم نداده و اخبار مطرح شده به دور از واقعیت است.

تیم فوتبال استقلال در هفته سوم لیگ برتر باشگاه های ایران مقابل استقلال قرار گرفت و در پایان با نتیجه یک بر صفر 

شکست خورد. آبی پوشان تهرانی اگرچه در این مسابقه شکست خوردند اما چند فرصت ایده آل برای گلزنی داشتند که با بی دقتی 

بازیکنان نتوانستند گلزنی کنند. پس از این بازی شایعاتی مطرح شد مبنی بر هلدینگ خلیج فارس به جواد نکونام اولتیماتوم 

سه هفته ای داده تا در صورتی که نتواند نتایج ایده آلی را کسب کند از سمت خود برکنار خواهد شد که پیگیری  ها نشان می  دهد 

این اخبار رنگی از واقعیت ندارد. 

استقلال به نکونام اولتیماتوم نداده است

»دنیای هوادار« شرایط VAR در لیگ برتر را بررسی می  کند؛

گلی به جمالِ فوتبال ایران!

داستان جلد

مدال المپیک 

چقدر می  ارزد!؟

تلاش و کسب آن چیزی که به   عنوان یک هدف در نظر 
که  می  آید  حساب  به  هنجار  یک  زمانی  تا  شده  گرفته 
اجتماعی  وضعیت  با  متناسب  مدارانه،  اخلاق  بازتولید 
فرهنگی و حتی اقتصادی یک جامعه داشته باشد، در غیر 
اینصورت نگاه معطوف به آن  ارزش مسیر معکوس را 
طی کرده و به یک معلول مادی گرایانه مبدل می شود و 
بازتولید فرهنگی و اجتماعی متناقض با آنچه که ارزش به 

حساب می آید در پی خواهد داشت.
المپیک و مدال المپیک بی شک یکی از والاترین اهداف 
حرفه ای هر ورزشکاری می تواند باشد که بعد اعتبار حرفه 
ای و معنوی آن برای ورزشکار و شادی و نشاط عمومی 
و برانگیزش احساس غرور ملی آن برای جامعه و در عین 
حال حاکمیت بسیار مطلوب و پر رنگ است. اما در این 
بین یک لبه تیز وجود دارد و آن ایجاد فضایی است توسط 
مادی  معیار  و  متر  با  ارزش  یک  آن  که طی  حاکمیت 
سنجیده شده و با ارزش گذاری بیش از حد آن موفقیت، 

بازتولیدی منفی و نابهنجار داشته باشد.
آنچه که در این روزها ما شاهد آن هستیم را می توان 
کسب  این  ورزشکار  آن  در  که  بدانیم  ورزش  در  تراژدی 
جایگاه را یک موفقیت و یک هدف والای حرفه ای نمی 
داند که به آن دست پیدا کرده بلکه پله ای می شمرد تا 
به واسطه آن چیزی را طلب کند که در نگاه عمومی دارای 
جایگاه کاذب بوده و یک ارزش دیگر ساخت به حساب 

می آید.
پاداش های میلیاردی نا متناسب با اقتصاد جامعه ای که 
در آن وضعیت شکننده حاکم است، چهره شدن در فضای 
رسانه ای و مجازی و توجه مقطعی بیش از حد معمول 
از این دست زیاده روی هاست که ورزش ما را به سمتی 
می برد که در آن قهرمانی در المپیک نه یک موفقیت بلکه 
یک موقعیت به حساب می آید که یک ورزشکار به واسطه 
آن بتواند امتیازاتی بیش از حد معیار سکویی که کسب 

کرده مطالبه کند.
حال دیگر اینجا افتخار معنا و مفهوم خود را از دست داده و 
افتخارآفرینی به یک ابزار برای گروکشی مطالبات نامتعارف 
ورزشکار از حاکمیت می گردد. این موضوع مطرح شد تا 
تلنگری باشد برای مسئولان تصمیم ساز در حوزه ورزش 
کشور که هر تصمیمی می تواند با وجود چهره خوش خود 
بازتولید منفی و مخربی در پی داشته باشد که آثارش را 
خیلی زود در اقسام بی اخلاقی ها در ورزش کشور دیده 

خواهد شد.

مکث

داود ملکی

حسن صانعی  پور
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می بایست به حساب 400819688645 به نام شهرداری فردیس از طریق سامانه الکترونیک دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran.ir واریز گردد 2- شرکت کنندگان می بایست نسبت به تحویل )صرفا پاکت الف( 

اصل ضمانت نامه یا فیش واریز نقدی به شماره حساب 100823004139 تا پایان وقت اداری ساعت 13:00 مورخ 1403/06/20 سه شنبه به آدرس فردیس-بلوار شهید سلیمانی- روبه روی پارک منظریه شهرداری فردیس واحد امور پیمان ها اقدام 

نمایند و هم زمان پاکات الف- ب و ج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( بارگذاری نمایند. 3-در صورت بروز هرگونه تناقص در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود 4- پیشنهادات رسیده 

در روز  چهارشنبه مورخ 1403/06/21 درکمیسیون عالی معاملات شهرداری فردیس مطرح و پس از بررسی وکنترل برنده مناقصه و مزایده اعلام خواهد  شد 5- هرگاه برنده مناقصه از انجام معامله خود داری کند یا پس از ابلاغ قانونی حداکثر 

تا هفت روز حاضر به انعقاد قرار داد نشود سپرده وی به نفع شهرداری ضبط  و قرارداد با نفردوم منعقد خواهد گردید  و در صورتی که برندگان دوم و سوم نیز ظرف مدت هفت روز پس از ابلاغ قانونی حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده انان 

نیز به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 6- شهرداری در رد یـا قبـول یـک یـا کلیه پیشنهـادات پیمانکـاران ذیصـلاح مختـار مـی باشـد. 7- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 8-به پیشنهادات فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، 

سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر این آگهی واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

                         

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای )نوبت اول(

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد پروژه هاي ذيل را بر اساس شرايط ذكر شده و به شرح مشخصات، اطلاعات و جزئيات مندرج در اسناد مناقصه از طريق  مناقصه عمومي یک مرحله ای به 

پيمانكاران واجد صلاحيت واگذار نمايد. 

مدت اعتبار 
پیشنهادات صلاحیت موردنیاز شماره مناقصات مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآورد )ریال( موضوع مناقصه یف

رد

سه ماه رتبه 5 راه و ترابری یا 5 ابنیه ۲۰۰۳۰۰۴۲۲۴۰۰۰۰59
3/026/719/394 60/534/387/889

مناقصه عملیات اجرایی تعمیر و مرمت  اساسی گالری های  محور 
کرج-چالوس )گالری سد 1 و۲( 1

سه ماه رتبه 5 راه و ترابری ۲۰۰۳۰۰۴۲۲۴۰۰۰۰6۰ 5/1۳7/881/89۰ 1۰۲/757/6۳7/8۰۰ مناقصه تهیه و اجرای رنگ گرم خط کشی آزاد راه کرج-قزوین و بالعکس ۲
سه ماه رتبه 5 راه و ترابری ۲۰۰۳۰۰۴۲۲۴۰۰۰۰61 8/۳87/۴8۰/۳99  167/7۴9/6۰7/99۰  

مناقصه احداث و بهسازی مسیر روستاهای خورانک )پایین طالقان(
۳

سه ماه رتبه 5 راه و ترابری ۲۰۰۳۰۰۴۲۲۴۰۰۰۰6۲
7/7۲1/۲9۳/۲55  15۴/۴۲5/865/1۰۴  

مناقصه روکش آسفالت راههای روستایی شهرستان ساوجبلاغ
)قره قباد-قنبر آباد -حاجی بیگ-حسین آباد-آران-سرخاب-

نمکلان-اسماعیل آباد-ایقربلاغ-قاسم آباد کوچک ...( ۴

سه ماه رتبه 5 راه و ترابری ۲۰۰۳۰۰۴۲۲۴۰۰۰۰6۳ مناقصه احداث راه  روستایی آسکان  1۲۰/77۳/6۴۳/715  6/۰۳8/68۲/185 5
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در نظر دارد مناقصات عمومی مذکور را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.irانجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ,مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مهلت زمانی دریافت 

اسناد مناقصه عمومی از سایت ساعت 8 صبح روز چهارشنبه  تاريخ  1403/05/31 لغایت ساعت12 مورخ 1403/06/08  و  مهلت زمانی ارائه  پیشنهاد اسناد )تحویل پاکات ارزیابی و بارگذاری پاکات الف/ب/ج( تا ساعت13 مورخ 1403/06/24 می باشد.زمان بازگشائي 

پاكات:ساعت 08:00صبح روز یکشنبه 1403/06/25 می باشد . ) اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه : آدرس: کرج-آزاد راه کرج-قزوین- جنب امام زاده طاهر شماره تماس34184000 - 026 اطلاعات تماس سامانه 

ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه و هرگونه مشکل در بارگذاری اسناد : مرکز تماس 1456  و سامانه کشوری نظارت بر معاملات دستگاه های اجرایی www.bazresi.ir   )حضور یک نماینده شرکت  با داشتن معرفی نامه در  جلسه بلامانع است ( 1777859

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز

                                                                                 

برآورد مبلغ ریالی شرح عملیاتردیف
پروژه

مبلغ سپرده شرکت 
مدتدرصد نقد و تهاترحداقل رتبه لازممحل اجرادر مناقصه   به ریال

تکمیل و تجهیز ساختمان مصلی بزرگ شهر فردیس 1
شهر 403/380/458/93420/169/022/947)شماره فراخوان 2003050288000113(

فردیس
5 ابنیه و 5 تاسیسات و 

تجهیزات

100 در صد نقد - مبلغ برآورد اولیه  403/380/458/934 ریال می باشد که مبلغ 190/000/000/000 
ریال از بودجه مصوب سال 1403  و باقی مانده بودجه مورد نیاز جهت تکمیل پروژه در صورت 

تصویب )در متمم بودجه سال 1403 و یا بودجه مصوب سال 1404( پرداخت خواهد شد
9 ماه 

 ساخت ساختمان اداری سازمان حمل و نقل و بار و2
شهر 993/433/987/00049/671/699/350مسافر)شماره فراخون 2003050288000114(

فردیس
 3 ابنیه و 5 تاسیسات و

تجهیزات

100 در صد نقد - مبلغ برآورد اولیه  993/433/987/000 ریال می باشد که مبلغ 88/400/000/000 
ریال از بودجه مصوب سال 1403  و باقی مانده بودجه مورد نیاز جهت تکمیل پروژه در صورت 

تصویب )در متمم بودجه سال 1403 و یا بودجه مصوب سال 1404( پرداخت خواهد شد
15 ماه

3
خرید و نصب و تعمیر و بازسازی تابلوها و علائم چراغ 

های راهنمایی و رانندگی )فرماندهی-چشمک زن( سطح 
شهر)شماره فراخوان 2003050288000115(

شهر 40/000/000/0002/000/000/000
5 ماه100 در صد نقد5  راه و ترابریفردیس

4
رنگ آمیزی ترافیکی، بلوک های عابر پیاده، سرعتکاه 

و کف نوشته در معابر سطح شهر )شماره فراخوان 
)2003050288000116

شهر 25/000/000/0001/250/000/000
5 ماه100 درصد نقد 5  راه و ترابریفردیس

اصلاح هندسی معابر سطح شهر- تجدید )شماره فراخوان 5
شهر 200305028800011790/000/000/0004/500/000/000(

6  ماه100 درصد نقد 4 ابنیهفردیس

تامین، نصب و راه اندازی سامانه های ثبت تردد و تخلف 6
شهر 70/000/000/00035/000/000/000سرعت )شماره فراخوان 2003050288000118(

فردیس
اساساسنامه مرتبط با 

5  ماه100 در صد نقدموضوع
                          

گهی  مناقصه عمومی  از طریق سامانه ستاد )نوبت دوم( آ

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/03   شناسه: 1773305                                                                                                                                                                                                        شهرداری فردیس


